
 دولت از ابتدا هم با مجلس مخالف بود!
واکنش نمایندگان به اظهارات نوبخت در خصوص تصویب توافق نامه در شورای عالی امنیت ملی

پس از حصول توافق هســته ای میان ایران و 6 
قدرت جهانی مناقشــات بر سر تصویب یا رد آن 
در مجلس شورای اســامی یکی از مهم ترین 
چالشــی های بین سیاسیون داخل شده است، 
عده ای مسئولان بر این عقیده هستند که بنابر 
قانون حمایت از دســتاورد های هسته ای لازم 

نیست مجلس این توافق نامه را تصویب کند.
از ســوی دیگر اما عده ای دیگر بــر این اعتقاد 
هســتند که ایــن توافق تا زمانی کــه در مجلس 
تصویب نشده باشد وجاهت قانونی ندارد، حتی 
برخی ا از نمایندگان مجلس بر این اعتقاد هستند 
که دولت باید این توافق نامه را به صورت لایحه 
به مجلس ارائه دهد، تا متن برجام پس از بررسی 

کامل در مجلس به تصویب نمایندگان برسد.
این در حالی است که امروز نوبخت، سخنگوی 
دولــت یازدهــم در واکنــش بــه این خواســته 
نماینــدگان که باید توافق هســته ای به صورت 
لایحه به مجلس برود گفت: این حرف جدیدی 
است که من می شــنوم مجلس مصوب کرد که 
در چارچوب تصمیمات شورای عالی امنیت ملی 
این کار شــروع شود و قطعا دبیر محترم شورا نیز 

حسب مورد و نیاز گزارشات خود را اعام خواهد کرد. وی تاکید کرد: مجلس نیز 
قرار نیست به این توافق رای دهد بلکه می تواند دغدغه های خود را به شورای 
امنیت بیان کند و شــورای امنیت نیز در چارچوب موارد ذکر شده و خط قرمزها 

آن قطعنامه را بررسی کند.
صحبت های امروز نوبخت در مجلس با واکنــش برخی از نمایندگان مجلس 
مواجه شــد به طــوری که علی مطهری در نطق پیش از دســتور خود با اشــاره 
به گفته های نوبخت اظهار داشــت: بدون شــک نتیجه مذاکــرات وین باید 
در مجلس به رأی گذاشــته شــود، این ســخن کــه تنها شــورای عالی امنیت 
 ملــی باید نظــر بدهد و ایــن موضــوع فراتر از مجلس اســت، ســخنی باطل

 است.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسامشهر و پردیس در مجلس شورای 
اســامی افزود: چرا که همه معاهدات و قراردادهای بین المللی طبق اصول 

77 و 125 قانون اساسی باید به تصویب مجلس برسد.
وی با بیان اینکه مجلس در قانون اساسی ما جایگاه بالا و اختیارات بسیاری دارد 
و تنها نهاد قانونگذاری در کشــور اســت، تصریح کرد: اما ما با ایجاد شوراهای 
عالی متعدد در کنار آن که گاهی قانونگــذاری هم می کنند، جایگاه مجلس را 

تنزل و اختیارات آن را کاهش داده ایم.
مطهری تاکید کرد: نمی شود که شورای عالی امنیت ملی گاهی کار قوه قضائیه 
را انجام دهد و گاهی کار مجلس را و اصل 177 قانون اساســی که ســه وظیفه 
را برای آن مشــخص کرده است، چنین اجازه ای را به آن نمی دهد، همین طور 

شورای عالی انقاب فرهنگی می تواند سیاستگذاری در مورد فرهنگ داشته 
باشد نه قانونگذاری، مطلبی که مقام معظم رهبری نیز به آن اشاره فرموده اند.
پیشــتر نمایندگان دیگری همچون توکلی نیز در این باره اظهاراتی داشتند، به 
طوری که انتظاراتشــان کامل با آنچه نوبخت امروز عنوان کرده است متفاوت 
بود، احمد توکلی در روز یکشــنبه گذشته در تذکر شفاهی خود در مجلس گفته 
بود: براســاس اصل 74 قانون اساســی لوایح قانونی پس از تصویب در هیأت 

دولت باید به مجلس ارائه شود.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات و اسامشهر در مجلس شورای اسامی 
ادامه داد: وزیر امور خارجه نمی تواند لایحه به مجلس ارائه دهد بنابراین دولت 
باید با بررسی و تصویب توافقنامه هسته ای آن را به مجلس بفرستد تا زمینه رفع 

تحریم ها به طور کامل فراهم شود.
به جــز توکلی و مطهری نماینــدگان دیگری نیز بودند که بــا این روش مخالف 
هســتند و گاهی مواضع تند تری نیز نسبت به این اظهارات گرفته اند به طوری 
که الیاس نادران حتی اعتقاد دارد که مجلس در این قضیه دور خواهد خورد، ین 
نماینده در این باره گفته بود: »مجلس بما هو مجلس در جریان جزئیات توافق 
در موقع خود بیش از عامه مردم قرار نداشته است و اینکه چگونه در این فرصت 
کوتاه امکان خواهد داشــت یک متن حقوقی بین المللی جامع را بررســی و در 
مورد آن اظهار نظر کند نمی دانم. ســابقه برخورد رئیس مجلس نشان می دهد 

که احتمالا این بار نیز مجلس دور خواهد خورد.
نادران خاطرنشان کرد: گرفتن اختیارات اساسی مجلس و تضعیف جایگاه آن به 

نفع هیچکس نخواهد بود. کدامیک از وظایف 
سه گانه شورای عالی امنیت ملی در اصل 176 
به این شــورا اجازه می دهد اختیارات مجلس را 

محدود کند.
امــا نمایندگانی در مجلس شــورای اســامی 
هستند که نظرشــان همسو با نظر دولت است، 
نوذر شفیعی یکی از نمایندگانی است که اعتقاد 
به این موضوع دارد، وی در گفت و گوی خود با 
تابناک در خصوص این موضوع اظهار داشت: 
به نظر می رسد که روند موجود چیزی است که 

آقای نوبخت گفته است.
وی گفت: آنچه که در قانون سیانت از دستاورد 
های هســته ای ملت ایران آمده و هم آنچه در 
عمل انجام می شــود عماً مجلــس را به یک 
اظهار نظــر تبدیل کرده اســت، البته مجلس و 
کمیســیون امنیت بر روند اجــرا نظارت خواهد 
داشــت و وزیر خارجه موظف اســت به مجلس 

مرتب گزارش ارسال کند.
ســخنگوی کمیســون امیت ملی گفت: هنوز 
در مجلس فرصتی برای ماده 77 و 125 قانون 
اساسی پیش نیامده است، و احتمالا در آینده و 
بخصوص در زمان تصویب و اجرای پروتکل الحاقی به عنوان بخشی از برجام، 

مجلس به این بحث ورود جدی  کند.
این نماینده مجلس در پاســخ به این سوال که با توجه به این توصیفات سازوکار 
کمیسیون ویژه چه خواهد شد نیز گفت: هنوز مجلس در باره این کمیسیون به 
جمع بندی نرسیده است و زمانی که این کمیسیون تشکیل شد و شرح وظایف 
آن مشخص گردید، فقط موضع رسمی مجلس را بیان خواهد کرد و این اظهار 

نظر ها را به اطاع در اختیار شورای عالی امنیت ملی قرار می دهد.
ایــن نماینده در پایان گفت: مجلس با توجه به قوانیــن موجود در باره رد یا تایید 
برجام نمی تواند اظهار نظر کند و تنها می تواند نظر مشورتی در این باره ارائه کند، 
و نمایندگان نباید انتظار داشته باشند که بیش از این مجلس در این قضیه ورود 

داشته باشد، روند موجود نیز این موضوع را تایید می کند.
ولی نایب رئیس کمیســون امنیت ملی نظر دیگری دارد این نماینده در واکنش 
به اظهارات نوبخت در گفت و گوی خود با تابناک اظهار داشــت: نوبخت نظر 
خودش را گفته است، دولت از ابتدا با ورود مجلس مخالف بود حتی زمانی که ما 
طرح سیانت از دستاورد های هسته ای را نیز مطرح کنیم معاون پارلمانی رئیس 

جمهور به صورت علنی گفتند که ما با این کار مخالف هستیم.
وی گفت: اگر مجلس در راس امور اســت می داند چه کار درســت است و چه 
کاری اشــتباه و همه نمایندگان هم به وظیفه قانونی خود را بلد هستند، همه ما 
باید مطابق قانون عمل کنیم، اما به هر حال باید این مســاله حل شود و بزرگان 

نظام باید این مساله را حل کنند.

نماینده جدید رهبری در عراض معرفی شد
هیاتی از سوی دفتر رهبر معظم انقاب اسامی جهت معرفی نماینده مقام معظم رهبری در کشور 
عراق وارد نجف اشرف شدند و با شماری از علما و مراجع تقلید این شهر دیدار و گفت وگو کردند. 
آیت الله تسخیری و حجت الاسام والمسلمین محسن قمی نیز از سوی رهبر انقاب برای 
معرفی نماینده رهبری حضور داشتند در این هیات که به منظور معرفی آیت الله سیدمجتبی 
حسینی به عنوان نماینده حضرت آیت الله خامنه ای رهبر فرزانه انقاب در نجف اشرف به 
این شهر سفر کردند، جمعی از علما و روحانیون، از جمله آیت الله تسخیری، مشاور 

عالی رهبر انقاب نیز حضور داشت.

منتقدان عجولانه و سیاسی برخورد می کنند
علی مطهری امروز و در پایان جلسه علنی مجلس درجمع خبرنگاران در باره توهین های صورت گرفته 

به هیئت رئیسه مجلس از ســوی برخی نمایندگان و حواشی به وجود آمده در این جلسه گفت: 
به قول معروف نیش عقرب نه از ره کینه است؛ اقتضای طبیعتش این است. عضو کمیسیون 
فرهنگی مجلس با تاکید بر قضاوت عجولانه نمایندگان در خصوص متن ترجمه شده برجام، 

گفت:  مســائل مطرح شــده از ســوی برخی نمایندگان دراین خصوص بیشتر جنبه 
سیاسی دارد. مطهری تاکید کرد: اینکه تصور شود وزارت امورخارجه متن تحریف 

شده ای را در اختیار نمایندگان و مردم قرار می دهد، تصور ناشیانه ای است.

واکنش سعیدلو به خبر پناهندگی اش
این روزها حواشــی حول معاونــان محمود 
احمدی نــژاد زیاد اســت. بعد از بازداشــت 
رحیمــی و بقایی و چنــد خبر در بازداشــت 
مشــایی کــه البته تکذیب شــد حــالا علی 
سعید لو در ســرخط اخبار قرار گرفته است. 
علی سعیدلو که در دولت احمدی نژاد معاون 

اجرایی و مدتی هم رئیس ســازمان تربیت بدنی بود امروز به شایعات درباره 
پناهنده شدنش پاسخ داد. علی سعیدلو درباره شایعه پناهنده شدنش که در 
شبکه های اجتماعی دست به دست می شود به گفت: این شایعه را  رسانه 
ای زده بود که مســئولانش در ایران نیســتند. من ســالانه چند بار از کشور 
خارج می شــوم. این مســافرت ها هم مربوط به فعالیت ها خود من است.  
سعیدلو همچنین گفت: نمی دانستم که برای خروج از کشور، غیر از داشتن 

پاسپورت،  باید از رسانه ها هم اجازه خروج گرفت.

برخی به دنبال القای بی عملی جامعه روحانیت اند
حجت الاســام غامرضا مصباحی مقدم 
سخنگوی جامعه روحانیت مبارزدر واکنش 
به مدیرت اتاق فکر جامعه روحانیت مبارز از 
سوی وزرای دولت نهم و دهم اظهار داشت: 
متأســفانه برخی از مطبوعات زنجیره ای با 
خبرسازی های دروغین خود به دنبال ایجاد 

شــکاف، دو دســتگی و القای بی عملی جامعه روحانیت مبارز هستند.وی 
افزود: خوشبختانه جامعه روحانیت مبارز بعد از رحلت آیت الله مهدوی کنی 
جلســاتش به صورت منظم با حضور دبیرکل جدید جامعه آیت الله موحدی 
کرمانی برگزار می شــود البته در مواردی همچون مــاه مبارک رمضان که 
دبیرکل حضور نداشــتند با مدیریت حجت الاســام تقوی جلسات به نحو 
احســن اداره شد و اعضای جامعه به صورت فعال در جلسات شرکت کردند 

و می کنند.

منتقدان شیرینی مذکرات را تلخ نکنند
غامرضا انصاری  عضو شورای شهر تهران 
گفت: در هشــت ســال دولت نهم و دهم 
هشــت قطعنامه علیه ملــت ایران تصویب 
شــد. در دوره فعالیــت دولت نهــم و دهم 
بدترین قراردادهای اقتصادی با کشور چین 
منعقد شد، چرا دلواپســان با این قراردادها 

مخالفت نکردند. انصاری با تاکید بر اینکه حوزه سیاســت خارجی زیر نظر 
رهبر معظم انقاب اســامی و شورای امنیت ملی با شعار عزت، حکمت، 
منزلت و مصلحت دنبال می شــود افزود: اکنون باید بتوانیم کشــور را به 
سمت سازندگی پیش ببریم و برهمین اساس دلواپسان حاوت و شیرینی 
مذکرات را به کام مردم تلخ نکنند. زمانی که نامه های بدون پاسخ به سران 
کشورهای جهان نوشته می شــد، دلواپسان کجا بودند و برای چه سکوت 

کرده بودند.

متن برجام باید به 1+5 
برگشت داده شود

حمید رســایی در نامه ای به رئیس جمهور خواهان 
برگرداننده شــدن متن برجام به گروه 1+5 شد. او 
در بخشــی از نامه خــود با برشــمردن ایراداتی که 
در فرایند بررســی برجــام وجود دارد می نویســد: 
مســتحضرید که متن انگلیســی و ترجمه فارســی 
جمع بندی شــده آقای ظریف و 5+1 در تاریخ 29 
تیرماه در صحن علنی مجلس شــورای اســامی 
تحویل ریاســت محترم مجلس شــد امــا به دلیل 
اشکالات مؤثر ترجمه ای که وزارت خارجه خود نیز 
بر وجود آنها اذعان داشــت، متن ترجمه در همان 
روز از سوی هیأت رئیســه مجلس به وزارت خارجه 

عودت داده شد. 
امروز پــس از اعتراض نماینــدگان، رئیس محترم 
جلســه ابتدا از پیگیری موضوع و سپس به دریافت 
متــن جدید ترجمه اشــاره کــرد. البتــه اینکه متن 
جدید ترجمه نیز بدون اشکال است یا نه، نکته ای 
است که پس از بررسی و تطبیق با متن اصلی قابل 
ارزیابی اســت. امــا نکته مهم تر از ایــن که ترجمه 
وزارت خارجه از نظر مجلس و شورای عالی امنیت 
ملــی و دیگر نهادهای ناظر بویــژه نخبگان جامعه 
صحیح باشــد یا نه، نبود ترجمه فارسی مورد توافق 
با 5+1 و طبعا این نکته است که آیا کشورهای طرف 
دعوای مــا )5+1( نیز همان مفاهیمــی را از متن 
انگلیســی خود برداشــت می کنند که ما از ترجمه 
فارســی آن دریافت کرده ایم؟ مطابق ماده 3 آیین 
نامه مصوب هیأت دولت »در کلیه توافق های دو یا 
چند جانبه منطقه ای و بین المللی، لازم است یک 
نسخه از آنها به زبان فارسی تنظیم گردد و در توافق 
های حقوقی تشــریفاتی )که مصوبه مجلس را نیاز 
دارد(  مراتب رجحان، زبان فارسی یا یک زبان ثالث 
یا تساوی اعتبار زبان فارسی با زبان طرف قرارداد، 

جهت تفسیر قید شود. 
تبصره: در توافق حقوقی تشــریفاتی دوجانبه لازم 
است یک نسخه از توافق به یکی از زبان های رایج 
انگلیســی، فارس و عربــی به عنــوان زبان مرجع 
جهت تفســیر تنظیم گــردد. در صورتــی که زبان 
طرف مقابل از زبان های رایج باشــد و تنظیم متن 
توافق به تشــخیص معاونت حقوقی و امور مجلس 
ریاســت جمهوری با لحاظ شرایط و روابط دوجانبه 
به زبان ثالث مناســب نباشــد، باید برای تفســیر، 
تســاوی اعتبــار متن زبان فارســی بــا زبان طرف 
متقابل در توافق قید شــود. این صراحت قانونی در 
حالی اســت که در جمع بندی توافقنامه هسته ای 
"برجام" به این ماده قانونی عمل نشــده اســت چرا 
که: وزارت خارجه در زمان توافق هیچ متن فارسی 
را در کنار متن انگلیســی تهیه نکرده اســت. حتی 
وزارت خارجه تــا امروز )12 روز بعــد از جمع بندی 
برجام( متن فارسی که مورد وثوق و تاییدش باشد را 
ارائه نکرده است و این به معنای در اختیار نداشتن 

چنین ترجمه ای است! 
بــه دلیل عدم رعایــت این آیین نامــه لازم الاجرا و 
وجود ابهامات متعددی کــه در متن ترجمه وجود 
دارد، مجلس شــورای اســامی و شــورای عالی 
امنیــت ملــی، در حال حاضــر نمی تواننــد درباره 
توافقنامــه هســته ای "برجام" اظهار نظــر قانونی 
کنند و ضروری اســت تیم مذاکــره کننده، ترجمه 
نهایی خود را پس از طی مراحل پیش بینی شده در 
این قانون، مجددا در مذاکرات با کشورهای 1+5 
مطرح کند و در صورت تصویب متن فارسی در کنار 
متن انگلیســی، دو متن مورد توافــق قرار گرفته را 
جهت تصویب نهایی به مراکز تصمیم گیر در طرف 

های دعوا ارسال کنند.

خبرنامه
3 سه شنبه 6 مرداد ماه 1394

خبرآنلاین گفته است: »10ها پرونده مفتوح احمدی نژاد در قضائیه«
این روزها در حالی محمود احمدی نژاد در جایگاه شــاکی، علیه معاون اول دولت، قد علم کرده که خودش به عنوان متشاکی چندین پرونده 

در دستگاه قضا دارد.

 صراط نیوز گفته است:» با گوجه فرنگی به استقبال فابیوس برویم؟«
شاید یک راه حل ساده تصمیم مجلس برای منوط کردن هرگونه ارتباط تجاری با فرانسه، به تعیین تکلیف پرونده خون های آلوده باشد. چنین 

اقدامی دولت را موظف به پیگیری خواهد کرد.

 تدبیروامید گفته است:» موضع کیهان درباره 8قطعنامه قبلی شورای امنیت« 
بررســی روزنامه کیهان نشان داد، خبر تصویب هیچ کدام از قطعنامه ها، جایی بهتر از یک کادر کوچک در گوشواره یا صفحات داخلی نیافته 

است. 

 نامه نیوز گفته است:» مرد بگم بگم ها کلافه از بگم بگم ها است«
شــاید بتوان گفت احمدی نژاد امروز گرفتار اســتراتژی شــده است که خود در ســال 84 و 88 از آن اســتفاده کرد. احمدی نژاد امروز کافه 

بگم بگم های دولت روحانی است.

 دولت بهار گفته است:» عصبانیت روزنامه بنفش از جازدن اشرفی اصفهانی«
اشرفی اصفهانی متعجب است که صحبت هایش در ی ضیافت افطاری خبری شده است. اگر انکار صحبت های مسئولان در عموم افزایش 

یابد، رسانه ها به سمتی میروند که سخنانشان را پوشش ندهند.

عکس روزسایت نگار

موگرینی در تهران
فدریکا موگرینی، 
مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا از ریاض 
راهی تهران شد. این 
اولین سفر موگرینی به 
تهران است.


